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【摘要】

環境教育之觀念已逐漸在國人心中萌芽，為提升環境保育知識及建立環境倫理，各界愈來愈重視環境教育。在目前環境保育工作中，國人均認為「水土保持」是一項環境保護治本之道，因此加強水土保持工作與教育宣導為目前之重要課題。在加強水土保持教育宣導過程中，戶外教學是直接到戶外體認或學習之一種教學活動，而水土保持戶外教室乃為進行水土保持戶外教學之主要戶外學習場所，透過戶外教室內教學設施以教育國人水土保持之觀念與方法，並啟發國人珍惜水土資源之情懷。

本研究之目的為探討水土保持戶外教室環境教育設施之教育功能，並以臺東縣賓朗水土保持戶外教室改善規劃案進行案例分析。其中運用九年ㄧ貫環境教育議題之各分段能力指標針對各教學設施進行分析評估，然後利用SWOT分析原理，檢討戶外教室內部環境之優點與缺點及外部環境之機會與威脅，並提出未來發展之建議策略。本研究結果如下：

1. 經分析結果顯示，賓朗水土保持戶外教室經改善規劃後，透過全部教學設施而使戶外教室所能達成九年一貫環境教育目標之能力指標項目總數共43項，其達成程度為89.58%，而未達成部分佔10.42%。而未達成之能力指標項目經歸納整理後可分為三個面向：（1）提供環境保護的活動經驗（2）能建立夥伴關係與組成團隊（3）使學習者具有實際解決環境問題的經驗。

2. 根據賓朗水土保持戶外教室內各教學設施與九年ㄧ貫環境教育議題中五大教育目標關係之分析結果，歸納整理出水土保持戶外教室在九年ㄧ貫環境教育之面向上，其教學內容應包含下列五大類：（1）自然生態景觀類（2）生態環境保育類（3）環境倫理類（4）水土保持處理技能類（5）水土保持教學活動類。
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【Abstract】

In Taiwan, the environmental education is getting important. In order to improve the general knowledge of environmental protection and establish the environmental ethics, more and more people pay much attention to environmental education. Nowadays, people generally consider that soil and water conservation is a way to protect the environment and treat the root of the problem. Therefore, to strengthen the education of soil and water conservation and have education guidance is important. In the education guidance, the outdoor teaching is an activity to understand and learn how to impliment the soil and water conservation. This way can let people know the importance of the conservation.

The purpose of this study is to explore the educational functions of facilities in the outdoor classroom then to analyze the project which is done in outdoor classroom at Pinlan in Taitung. This project not only uses the Grade 1-9 Curriculum of environmental education issue of Competence Indicators or Benchmarks to evaluate the teaching facilities ,but also use SWOT analysis to review the advantages and weakness of inner environment and the opportunity and threaten of outer environment in outdoor classroom.This project proposes the strategy of future development in the following：

1. The result shows that after Pinlan outdoor classroom are improved it can let the outdoor classroom reach to 43 items of the Grade 1-9 Curriculum of environmental education issue of Competence Indicators or Benchmarks ,which means that the degree of achievement is 89.58%. However, we divide unachievement into three parts：(1) Offer the environmental protection of activities experiences.(2) Establish the partner relationship and compose the teams.(3) Make learners have the experience of solving environmental problem.

2. According to analytic results of the teaching facilities and the goal of Grade 1-9 Curriculum of environmental education in Pinlan outdoor classroom we can generalize that the content of teaching include five parts: (1) Natural biology scenery. (2) Environmental biology protection. (3) Environmental ethics. (4) Soil and water conservation techniques. (5) The teaching activity of soil and water conservation.
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